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 هرچند همين امسال 112 نفر از هم وطنانمان 
بر اثر ابتلا به ويروس واگير دار آنفلوآنزا جان 
باختند اما ب�ه گفته مع�اون بهداش�ت وزير 
بهداش�ت ۷۶ درصد م�رگ و مير در كش�ور 
ب�ه عل�ت بيماري ه�اي غيرواگير ب�ه وقوع 
مي پيون�دد ك�ه در اي�ن مي�ان بيماري هاي 
قلب�ي و عروق�ي بيش�ترين آمار را ب�ه خود 
اختصاص داده اس�ت. حالا هم ك�ه با افزايش 
آلودگي هوا ش�اهد افزايش معن�ادار مرگ و 
مير در كلانش�هر تهران هس�تيم، به گونه اي 
كه ط�ي روزه�اي اخير مي�زان م�رگ و مير 
تهراني ها از 150 نفر به 180 نفر رسيده است. 
نمي دانم چند دقيقه طول مي كش��د تا ش��ما اين 
گزارش را بخوانيد اما مطابق آمارهاي ارائه شده تنها 
در ش��هر تهران و در روزهاي آلوده اي كه در آن به 
سر مي بريم هر هشت دقيقه يك نفر مي ميرد، اين 
در حالي است كه با همه گيري بيماري آنفلوآنزاي 
خوكي در كشور در يكي دو ماه اخير،  در مجموع 
112 نفر بر اثر ابتلا به اي��ن بيماري واگيردار جان 
دادند. اين موضوع نش��ان مي ده��د بيماري هاي 
غير واگير چ��راغ خاموش پي��ش مي روند و تغيير 
سبك زندگي ما موجب شده اين دست بيماري ها 
به يكي از اصلي تري��ن دلايل م��رگ و مير مردم 
كش��ورمان تبديل ش��وند، به گونه اي كه به گفته 
مدي��ر اداري بيماري هاي غيرواگير فقط امس��ال 
113 هزار نفر به علت بيماري هاي قلبي و عروقي، 

سرطان و ديابت دچار مرگ زودرس شدند. 
   بلاي خوردن و خوابيدن 

تغيير در سبك زندگي يعني  كم تحركي،  تغذيه 

نامناس��ب و اس��تعمال دخانيات كليدي ترين 
دلايلي است كه موجب ش��ده نه فقط در ايران 
بلكه در تمام نقاط دني��ا بيماري هاي غيرواگير 
در رأس عوامل منجر به مرگ و مي��ر افراد قرار 
بگيرد. به گفته علي اكبر سياري، معاون بهداشت 
وزارت بهداش��ت از آنجايي كه در سراسر جهان 
مرگ و مير انس��ان ها بيش��تر به دلي��ل ابتلا به 
بيماري هاي غير واگير است سازمان ملل متحد 
و بهداش��ت جهاني براي كاهش مرگ و مير در 
جهان سياس��تگذاري كرده و كش��ورها در اين 
راستا برنامه هايي را در دستور كار و اجرا دارند. 
وي مي افزايد: در ايران 76 درصد مرگ و مير به 
دليل بيماري هاي غيرواگير به وقوع مي پيوندد 
كه در رأس آن بيماري هاي قلب��ي عروقي قرار 
داشته و بايد برنامه ريزي هاي لازم در اين راستا 

مورد توجه قرار گيرد. 
البته آنطور كه معاون بهداش��ت وزير بهداشت 
مي گويد س��ازمان بهداش��ت جهاني كشورها را 
براساس ميزان مرگ و مير به علت بيماري هاي 
غيرواگير رتبه بندي كرده اس��ت. بر اين اساس 
ايران و انگلي��س رتبه دوم موفقي��ت در كنترل 
بيماري هاي غيرواگير را به خود اختصاص داده اند 
و اين پيش��رفتي بزرگ به شمار مي رود. سياري 
معتقد است كاهش مصرف نمك، مصرف به موقع 
دارو و مشاوره براي بيماران نيز از بار بيماري هاي 

غيرواگير در كشور مي كاهد. 
   نقش ۷5 درصدي خودمان در پيشگيري 

از مرگ
به گفته احمد كوش��ا، رئيس اداره بيماري هاي 

غيرواگي��ر وزارت بهداش��ت ني��ز از 113 هزار 
مرگ زودرس، در كش��ور 70 درصد آن مربوط 
به بيماري هاي قلبي و عروقي ، س��رطان، ريوي 
مزمن، آسيب هاي ناشي از حوادث است كه شيوه 
زندگي س��الم و كاهش عوامل خط��ر در كنترل 
اين مسئله و معضل بس��يار حائز اهميت است. 
بنابه تأكيد وي طبق اعلام س��ازمان بهداش��ت 
جهاني استعمال دخانيات بايد 30 درصد كاهش 
يابد. مصرف غذاي ناس��الم و نداش��تن فعاليت 
فيزيكي و كم تحركي ني��ز از عوامل عمده ايجاد 
بيماري هاي غيرواگير اس��ت. در واق��ع مردم از 
طريق خودمراقبتي مي توانن��د مهم ترين نقش 
را در كاهش اين بيماري ها داش��ته باشند و تنها 
25 درصد كاهش بيماري هاي غيرواگير از طريق 

نظام بهداشتي و درماني است. 
به گفت��ه كوش��ا در زمينه اختص��اص ماليات و 
افزايش آن بر سيگار و دخانيات وزارت بهداشت 

اقداماتي انجام داده چراكه اين مس��ئله يكي از 
عوامل مهم در افزايش بيماري هاي غيرواگير به 
شمار مي رود آن هم در شرايطي كه 10. 9 درصد 

افراد جامعه سيگار يا قليان مي كشند. 
   مجوز قليان سراي جديد داده نمي شود 

به گفته رئيس مركز سلامت محيط و كار وزارت 
بهداشت، ايران و افغانس��تان ركورددار ماليات 
پايين دخانيات در منطقه هس��تند ك��ه از نگاه 
وي امري قابل تأمل اس��ت. خسرو صادق نيت با 
بيان اينكه مس��ير دريافت ماليات از سيگار طي 
سال هاي گذش��ته رو به كاهش بوده، مي افزايد: 
البته در اين زمينه نگراني ما از قاچاق سيگار بود 
كه پيوستن ايران به پروتكل جهاني پيشگيري 
قاچاق كه با همكاري مجلس انجام ش��د از اين 
دغدغه اندكي كاس��ت. به گفته وي، س��ازمان 
بهداش��ت جهاني تأكيد كرده كه اي��ن ماليات 
افزاي��ش يابد و پيش��نهاد م��ا افزاي��ش ماليات 
70درصدي بر قيمت خرده فروش��ي بوده كه در 
واقع باي��د مالياتي حدود 25 درص��د در ابتداي 
اين طرح اخذ شود.  صادق نيت درباره سبز شدن 
قارچ گونه قليان س��راها هم مي گويد: كس��ي در 
حال حاضر نمي تواند در كش��ور مج��وز عرضه 
قليان بگيرد و در واقع هيچ مجوز جديدي براي 
را ه اندازي مراكز عرضه قليان ارائه نمي شود و در 
صورتي كه خلاف اين موضوع انجام گيرد مراجع 

قانوني با جديت با آنها برخورد مي كنند. 
به گفته وي، در برخي مراك��ز غيرقانوني عرضه 
قليان مواد روانگ��ردان نيز هم��راه تنباكو ارائه 
مي ش��ود كه مردم بايد در اين زمينه هوش��يار 
باشند. همچنين برخي تنباكوهاي معطر به مواد 
ش��يميايي همچون تركيبات بنزن و آروماتيك 
آغش��ته بوده كه س��بب بيماري ه��اي مختلف 

همچون سرطان خون مي شود. 
   هر 8 دقيقه اي كه مي گذرد

هشت دقيقه يا كمي بيشتر يا كمتر زماني است 
كه ممكن است يك سيگار كشيده شود، يا چند 
پك عميق به قليان��ي با تنباكوي مي��وه اي زده 
شود، اين گزارش خوانده شود يا يك نفر بميرد 
و بيماري هاي غيرواگير تشديد شود،  آن هم در 
ش��رايطي كه بنا به تأكيد وزير بهداشت تورم در 
حوزه سلامت 1/5 برابر تورم جامعه است و درمان 
بيماري به خصوص از ن��وع غيرواگير آن خيلي 

هزينه دارد. 
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خوراكي هاي مضر و آلودگي هوا قاتل بي صداي 113 هزار ايراني 

مسئولان به جای چاره انديشی فقط حرف  می زنند

س�لام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

   تدبير دولت براي خانواده هاي نيازمند چيست؟
يك ش�هروند- تهران:  چرا بايد در بيشتر مناسبت ها و به خصوص 
اعياد مردم دل نگران باشند و به خاطر افزايش قيمت ها جرئت نكنند 
بخندن��د. الان خانواده هايي وجود دارند كه وقتي جش��ن و ش��ادي و 
مناسبتي از راه مي رس��د، تنش��ان مي لرزد چون مي دانند دوباره بايد 
شرمنده خانواده و بچه هايشان باشند. از دولت مي خواهيم در اين مورد 

هم تدبيري داشته باشد.

با اشباع بازار دارويي ايران 
صنعت دارو به فكر صادرات باشد

صنع�ت داروي ما بايد ب�ه فكر بازارهاي جهاني باش�د زي�را بازار 
داخل اش�باع اس�ت و ما بايد در حوزه دارو به تراز مثبت برسيم. 
دكتر رسول ديناروند، رئيس سازمان غذا و دارو با تشريح سياست هاي 
وزارت بهداشت براي حمايت از توليد داخل در حوزه دارو و تجهيزات 
پزشكي در مورد برخي انتقادات مبني بر اينكه وزارت بهداشت بيشتر 
به س��مت واردات تجهيزات و ملزومات و داروهايي مي رود كه قيمت 
پايين تري دارند، گفت: سياست هاي حمايت از توليد وزارت بهداشت 
شفاف است و اگر اين سياس��ت ها وجود نداش��ت ما اكنون با كاهش 

واردات دارو مواجه نبوديم. 
وي با بيان اينكه آمار قطعي ما در س��ال 93 نش��ان مي دهد كه حدود 
350ميليون دلار از واردات دارو كاهش يافته است، افزود: اين درحالي 
است كه ما طي 15 سال گذشته هيچ گاه چيزي با عنوان كاهش واردات 
در حوزه دارو نداشتيم، اما در سال 93 اين ميزان كاهش واردات وجود 

داشته است. 
ديناروند ب��ا تأكيد بر اينكه قطعاً سياس��ت كنت��رل واردات در وزارت 
بهداشت وجود دارد، گفت: اين در حالي است كه ما نمي توانيم با توجيه 
كاهش واردات در دارو، دسترس��ي بيماران را به دارو قطع كنيم، بلكه 
بايد يك سياست متوازن را پيش بگيريم، به طوري كه بيماران به دارو 
دسترسي داشته باشند، چراكه سلامت انسان ها بالاترين ارزش است 
و همه در زمان بيماري مي خواهند به درمان دسترسي داشته باشند. 
بنابراين تا جايي واردات را كنترل مي كنيم كه سلامت مردم به خطر 

نيفتد. 
وي ادامه داد: بنابراين بي ترديد تقويت زيرس��اخت هاي ملي، توسعه 
توليد و افزايش س��هم توليد داخل در بازار دارو و تجهيزات پزشكي از 
اهداف دولت است. همچنين در برنامه س��ند چشم انداز هدف وزارت 
بهداشت اين اس��ت كه 75 درصد بازار دارويي از نظر ريالي در اختيار 
توليد داخل باشد و اين هدف گذاري انجام شده است. منتها هدف گذاري 
مهم تر، اين است كه تراز تجاري كشور مثبت شود، يعني صادرات ما از 

ميزان واردات مان بيشتر باشد. 
رئيس س��ازمان غ��ذا و دارو با بيان اينك��ه صنعت داروس��ازي ما اگر 
مي خواهد رونق يابد، نمي تواند به بازار داخل اكتفا كند، گفت: زيرا بازار 
داخل اشباع است، به عنوان مثال شركت هاي آنتي بيوتيك ساز ما در 
شش ماهه اول سال جاري دچار مشكل فروش شدند، اما اين مشكل به 
اين معنا نيست كه ما از خارج كشور آنتي بيوتيك وارد مي كنيم، بلكه ما 

آنتي بيوتيك وارداتي نداريم. 
دينارون��د افزود: دليل بروز اين مش��كل اين اس��ت كه بازار اش��باع و 
سقف آنتي بيوتيك محدود است. ما نيز نمي توانيم مردم را به مصرف 
آنتي بيوتيك تشويق كنيم. اتفاقاً سياست ما كنترل مصرف داروهاست. 
بنابراين صنع��ت داروي ما بايد به فكر بازارهاي جهاني باش��د. ما بايد 
صادرات دارو انجام دهيم. در حال حاضر صادرات كشور كوچكي مانند 

اردن چهار برابر كشور بزرگ ايران است و اين اصلًا خوب نيست. 

 ایثارگري معلمان باید
 در كتاب هاي درسي روایت شود

توم�ان  ميلي�ارد   50 و  ه�زار  مطالب�ات  پرداخ�ت  ب�راي 
را  رق�م  اي�ن  بتواني�م  اميدواري�م  ك�ه  اس�ت  ني�از 
آيي�م.  در  هم�كاران  ش�رمندگي  از  ت�ا  كني�م  تأمي�ن 
به گزارش »جوان« علي اصغر فاني، وزير آم��وزش و پرورش با عنوان 
كردن مطلب فوق و با بيان اينكه در حال بررس��ي هستيم تا ايثارگري 
معلمان در كتاب هاي درسي روايت شود و آنها براي دانش آموزان الگو 
باشند، به پرداخت نشدن مطالبات فرهنگي اشاره كرد و گفت: تأمين 
اين اعتبار بس��تگي به اعتبار خزانه دارد و فراتر از اعتبارات آموزش و 
پرورش است لذا نمي توانيم زمان دقيقي را براي آن مشخص كنيم اما 

اين موضوع را دائم از هيئت دولت پيگيري مي كنيم. 
وي ادامه داد: در ادبيات، رفتار سازماني اصطلاحي تحت عنوان رفتار 
ش��هروندي وجود دارد كه به اقدام��ات يك كارمند فرات��ر از وظايف 
سازماني اش اشاره مي شود كه براي اين اقدامات انتظار پاداش و تشويق 

وجود ندارد. 
فاني اضافه كرد: در وزارت آموزش و پرورش با حدود 105 هزار مدرسه 
و يك ميليون همكار فرهنگي، قطعاً معلمان فراواني را داريم كه رفتار 

شهروندي سازماني را از خود به نمايش مي گذارند. 
وزير آموزش و پرورش تصريح ك��رد: اقداماتي كه معلمان در دورترين 
نقاط كشور بدون حضور رسانه و دوربين ها فقط براي رضاي الهي انجام 
داده اند و يقيناً تعداد آنها بيشتر از منتخباني است كه ما تقدير مي كنيم 

اما از فداكاري آنها اطلاع نداريم. 
وي تأكيد كرد: زماني كه فناوري هاي نوين آموزشي مطرح شد، برخي 
افراد تصور مي كردند اين تكنولوژي هاي جديد مي تواند جاي معلم را 
بگيرد، غافل از اينكه اين ابزارها روح و عاطفه ندارند و اين معلم است كه 
به دليل روح بزرگ مي تواند در فرآيند تعليم و تربيت ممتاز باشد و رفتار 

او الگوي دانش آموزان است. 

بي توجهي به صدور كارت هوشمند ملي 
صداي ثبت احوال را درآورد

متأس�فانه هنوز به ضرورت افزايش امكان صدور كارت هوشمند 
ملي توجه جدي نشده است. سرويس دهندگاني كه قصد فعاليت 
در فضاي مجازي و تبديل پيش�خوان فيزيكي خود به پيشخوان 
الكتروني�ك دارند باي�د به اين موض�وع عنايت بيش�تري كنند. 
محمد ابراهيم طريقت، سخنگوي سازمان ثبت احوال كشور با عنوان 
كردن مطلب فوق گف��ت: افزايش امكان صدور كارت هوش��مند ملي 
بيش از آنكه نياز س��ازمان ثبت احوال باش��د، به طور قطع نياز جامعه 
و دستگاه هاست. قطعاً رضايت از اين طريق افزايش مي يابد، هزينه ها 

كاهش مي يابد و سرعت بالا مي رود. 
وي با بيان اينكه زمان و هزينه دو ش��اخص مهم اس��ت، گفت: بايد به 
سمت دولت الكترونيك حركت كنيم. مقدمه ورود به اين فضا شناسايي 
در فضاي مجازي است و كارت هوشمند ملي و كارت مشابه، ابزاري در 

اين زمينه است. 
طريقت ادامه داد: تجهيزات س��خت افزاري، نرم اف��زاري، مخابراتي و 
حافظه را طي برنامه اي يك ساله ارتقا داديم و با اين كار امكان پردازش، 

سرعت و كيفيت پاسخگويي به نيازها افزايش يافته است. 

جنگ مقصران تشدید آلودگی هوا برای اتهام زنی به یكدیگر
اين روزها به م�وازات تداوم معض�ل آلودگي 
ه�وا، ارگان هاي متولي در ام�ر پايش و مقابله 
ب�ا اي�ن معض�ل پي�روز، فش�اري مضاعف را 
تحمل مي كنند و اين فش�ار رواني تا به جايي 
مي كشد كه مسئولان س�كانداري كه وظيفه 
هداي�ت ارگان هاي خ�ود را بر عه�ده دارند، 
در ي�ك گفت و گ�وي تلويزيون�ي نمي توانند 
منع آشفتگي و مهار خش�م كنند و در چنين 
مواقعي گفت و گويي چالشي رخ مي دهد مانند 
گفت و گوي يك شنبه ش�ب » گفت وگوي ويژه 
خبري«. بنابراي�ن به نظر مي رس�د علت اين 
مهارگس�يختگي ها چيزي جز ارائه آمارهاي 
بدون منب�ع نيس�ت؛ آمارهايي ك�ه محلي از 
اعراب ندارد و تا به جايي متغير است كه بتواند 
تمام قصور را بر گردن سازماني ديگر بيندازد! 
 معضل آلودگي 20 روزه هوا در تهران و بسياري 
از كلانش��هرها مضاف بر مطالبه رسانه هايي كه 
تريبون مردم هستند، مسئولان تلويزيون را بر 
آن داش��ته بود كه در گفت وگو با مسئولان امر 
تا حدي گره گش��ايي كنند بلك��ه اين گفت و گو 
منتج به اقدامي نجات بخش باشد! اما نتيجه اين 
گفت و گو از چالش ها و اختلافات عميقي حكايت 
داشت كه در بين برخي اعضاي »كميته اضطرار 
كاهش آلودگي هوا« وج��ود دارد؛ كميته اي كه 
در واقع بايد گن��اه غلظت آلاينده ه��ا را به پاي 
آنان نوشت، چراكه قاطبه نمايندگان ارگان هاي 
مختلف كه در اين كميته حاضرند، دفاعيات شان 
فلسفه شريفي ندارد كه بر اساس منافع و مصالح 
مردم باشد، بلكه سفسطه هايي است كه پيرو آن 
به هر نحوي از انحا قصور و اهمال ورزي هاي خود 
را به گردن ساير دستگاه ها و مسئولان بيندازند. 
پس تا مادامي كه در مصلح��ت حضرات بر اين 
پاش��نه مي چرخد، نمي توان به اين كميته دل 
خوش كرد، چراكه كميت��ه كاهش آلودگي هوا 
مصداق همان تمثيلي  است كه »نه كور مي كند 
و نه ش��فا مي دهد« ! پس كاملًا طبيعي اس��ت 

كه نهادهاي مسئول براي سرپوش گذاشتن بر 
كوتاهي هاي خود به آمار س��ازي هاي بي اساس 

متوسل شوند! 
  معاينه هاي فني كه كاغذ پاره اند !

س��ردار تيمور حس��يني، رئيس پلي��س راهور 
تهران يكي از مهمانان گفت و گوي تلفني برنامه 
ياد ش��ده بود كه با بيان اينكه پلي��س در 9 ماه 
اخير با خودروهاي فاقد معاين��ه فني و دودزا و 
آلاينده 530هزار مورد برخورد داشته، خطاب 
به مهدي چمران كه كهنه گلايه ش��هرداري را 
مبني بر عدم تخصيص بودجه و اعتبار دولت به 
بخش حمل ونقل عمومي مطرح مي كرد، گفت 
»برگه اي كه ش��ما به صاحبان خودرو به عنوان 

معاينه فني مي دهيد، كاغذ پاره است!«
اما چمران بدون بر آش��فتگي و بدون س��عي در 
زدودن هر اتهامي از ش��هرداري پاس��خ نسبتاً 
معقولي را خطاب به متصدي��ان امر حمل ونقل 
در شهرداري و پليس راهنمايي و رانندگي داد و 
گفت كه »اگر اين كاغذپاره ها خوب اجرا شود، 

باز هم 12 درصد از مشكل آلودگي حل مي شود« 
و اي��ن اظهار نظر چمران در واقع وارد دانس��تن 
اعتراض هايي اس��ت كه به متوليان امر مقابله با 

آلودگي هوا مي شود. 
   ۷0 هزار خودروي فرسوده چگونه1۷هزار 

شد!
روز هش��تم آبان س��ال92 بود كه دكتر كاظم 
نداف��ي، رئيس مركز س��لامت محي��ط وزارت 
بهداش��ت گفت: 70 ه��زار خودروي فرس��وده 
در تهران يورو 2 هم ندارن��د و معادل 2 ميليون 
خ��ودرو آلودگي ايج��اد مي كنن��د. 15 درصد 
خودرو هايي كه به مراكز مكاني��زه معاينه فني 
مراجعه كردند نيز مشكل آلودگي دارند و 30برابر 
يك خودروي استاندارد آلودگي توليد مي كنند. 
ش��ايد بتوان اظهارات ندافي را به عنوان دليلي 
بر مدعاي س��ردار حس��يني مبني بر كاغذ پاره 
بودن برگه هاي معاينه  اقامه كرد، چراكه واضح 
و مبرهن است كه بخش مهمي از آلودگي هاي 
تهران مستقيم و غير مستقيم متوجه شهرداري 

تهران اس��ت، چراكه دس��تگاه عريض و طويل 
معاينه فني خودرو در نگاه اول براي شهرداري 
تهران يك دس��تگاه درآمد زاس��ت و در چنين 
مواقعي اس��ت كه زمزمه هايي مبني بر تشديد 
معاين��ه فني به گ��وش مي رس��د. همچنان كه 
بنا ب��ه نظريه هايي ارائ��ه طرح ترافي��ك روزانه 
)كه پيش��تر در س��ر چهار راه ها فروخته مي شد 
و حالا به صورت اينترنتي قابل دريافت اس��ت(
منجر به تش��ديد غلظت آلاينده ها مي شود اما 
شهرداري تمام تلاش خود را صرف ارائه چنين 
طرح آلاين��ده اي مي كند. ضمن آنك��ه در اين 
وانفسا شهرداري تهران به بهانه مشاركت نكردن 
دول��ت در تخصيص اعتبار و بودجه، از توس��عه 
ناوگان حمل و نقل عمومي سر باز مي زند و اين 
در حالي است كه از س��ويي قيمت  بليت مترو و 
شركت واحد به صورت منظم افزايش مي يابد و 
در مقابل قطارها و اتوبوس هاي موجود در ناوگان 
حمل و نقل پايتخت هر روز نس��بت به روز قبل 

فرسوده تر مي شوند!
اين در حالي اس��ت كه س��يد وحيد س��عادت، 
سرپرس��ت معاونت نوس��ازي س��تاد مديريت 
سوخت يكي ديگر از مهمانان تلفني گفت و گوي 
ويژه خبري طي سخنان خود به اين جمع بندي 
مي رس��د كه در تهران 17 هزار تاكسي فرسوده 

وجود دارد! 
و از س��وي ديگر دكتر وحيد حس��يني، رئيس 
شركت كنترل كيفي هوا ۸0 درصد آلايندگي ها 
را مربوط به خودروهای ديزلي و موتورسيكلت 
دانس��ت و گفت در تمام بندهاي مصوبه س��ال 
93 عدم انج��ام يا ك��م كاري مي بينيم. مانيتور 

آلايندگي نيز همين را مي گويد. 
بنا براين به حرف نخست مي رسيم كه حجم انبوه 
آلودگي هوا كه شهرهاي بزرگ را محاصره كرده 
زاييده كاهلي و كم كاري مسئولان و متوليان امر 
است و بس��يار ضروري به نظر مي رسد كه بايد 

اقداماتي فوري در اين راستا اعمال شود. 

  عبدالرسول عمادي، رئيس مركز سنجش وزارت آموزش و پرورش 
درباره زم��ان امتحانات و تعطيلي مدارس به عل��ت آلودگي هوا اظهار 
داش��ت: تغييري در زمان امتحانات نهايي دانش آموزان ايجاد نشده و 
امتحانات داخلي نوبت اول هم در بازه زماني دي ماه برگزار مي ش��ود. 
امتحانات داخلي مدارس هم در حوزه اختيارات مديران مدارس است 

فقط اين امتحانات بايد در بازه زماني دي ماه برگزار شود. 
  در پ��ي مكاتب��ه فاطم��ه آلي��ا، رئيس 
فراكس��يون حمايت از حق��وق معلولان 
مجلس با مديران ارش��د بان��ك مركزي، 
مديران كل نظام هاي پرداخت اين بانك در 
گزارشي مشروح اقدامات انجام گرفته براي 
ارائه خدمات بانكي به معلولان و جانبازان 
توسط نظام بانكي را منتشر كردند. براساس 

اين گزارش، نصب سيستم گويا در برخي خودپردازها، استفاده از صفحه 
كليد برجس��ته در برخي خودپردازها، نصب خودپردازه��ا در ارتفاع 
مناسب ) ارتفاع يك متري مناسب براي افراد داراي صندلي چرخدار(، 
ايجاد اتوبانك، تجهيز شعب 2۴ ساعته به درهاي هوشمند، ايجاد رمپ، 
بالابر و نصب آسانسور، تعبيه بازوي الكترونيكي براي در ورودي شعب 
يا در اتوماتيك براي تسهيل دسترسي معلولان به فضاي شعبه، تلاش 
براي ساخت ورودي هم سطح با پياده رو يا حداكثر نصب يك پله، ايجاد 
گيشه هاي نشسته و پيشخوان هاي كوتاه، رفع موانع فيزيكي و معماري 

در محوطه و پياده رو و... از جمله اقدامات صورت گرفته، است. 
  سخنگوي كميسيون اجتماعي مجلس، بر ضرورت تأمين اعتبارات 
لازم براي تكميل پروژه هوشمندس��ازي كارت ه��اي ملي تأكيد كرد. 
عباس قائدرحمت گفت: طبق آمارهاي اعلام شده از سوي سازمان ثبت 
احوال كش��ور در حال حاضر ميزان صدور كارت هوشمند ۴ ميليون و 
792 هزار مورد بوده كه مسئولان اين سازمان در تلاشند تا پايان سال 
جاري اين آمار را به 7 ميليون مورد افزايش دهند،  البته در س��ال بعد 
قرار بر اين اس��ت كه اين آمار به 20 ميليون و در سال 96اين پروژه به 

طور كامل به اتمام برسد. 
  رئيس پژوهش��كده اقليم شناسي ضمن اش��اره به ضرورت اجراي 
برنامه هاي كنترل و مصرف بهينه آب، از بارش نرمال كشور در زمستان 
امس��ال خبر داد. مجيد حبيبي نوخندان گفت: ب��ا وجود افزايش ۴5 
درصدي بارش كش��ور نس��بت به ميانگين بلندم��دت و افزايش 39 
درصدي نسبت به س��ال گذش��ته، از ابتداي مهرماه تا 6 دي ماه سال 
جاري، توزيع آن بسيار نامناسب بوده و چشم انداز چندان مناسبي را 

براي سال جاري نشان نمي دهد. 
  رئيس انجمن ام. اس استان اصفهان گفت: اختلال ايجادشده در روند 
توزيع داروهاي اكتووكس و اكتوفرون مورد نياز بيماران ام. اس در چند 
ماه اخير به سرگرداني و نگراني جدي بيماران مصرف كننده اين داروها 
و خانواده هاي آنها منجر شده است. نبوي با بيان اينكه در حال حاضر 
۸0 درصد مبتلايان اين بيماري در كش��ور از داروهاي ايراني و بقيه از 
داروهاي وارداتي استفاده مي كنند، گفت: كارآزمايي باليني داروهاي 
ام. اس اكتووكس، اكتوفرون و اكتوريف از سال ۸9 طبق ضوابط انجام 
شده و نتايج آن دو سال پيش به وزارت بهداشت ارائه شده است. درصد 
قابل توجهي از مراحل انتقال كامل دانش فني توليد اين داروها به داخل 
هم انجام شده و بخش محدودي به دليل مشكلات ناشي از تحريم ها 

به تعويق افتاده است. 
  محققان دريافته اند كه توانايي جنگل ه��ا در ذخيره كربن به اندازه 
آب هاي جاري و رودخانه ها نيست. رودخانه ها و درياچه ها سالانه بيش 
از 110 ميليارد كيلوگرم كربن را منتقل يا ذخيره مي كنند. اين كربن در 
نهايت در اقيانوس، در رسوبات ته درياچه ها و مخازن آب يا در اتمسفر به 

شكل گاز گلخانه اي وجود خواهد داشت. 

بازار مد و لباس اسير سليقه بازي ها
چند سالي هست كه موضوع مد و لباس به يكي از مباحث مهم در عرصه 
فرهنگ كش��ور تبديل ش��ده اس��ت و بر همين اس��اس طراحان لباس و 
مسئولان امر س��عي مي كنند به هر نحو ممكن نش��ان دهند كه كارهاي 
خوبي در اين زمينه انجام شده است كه برگزاري جشنواره هاي مد و لباس 

يكي از آنهاست. 
اما وقتي به خروجي اين فعاليت ها توجه مي شود به خوبي مي توان ديد كه 
نه تنها نتوانسته اند تأثيري در انتخاب مردم بگذارند بلكه ذائقه شهروندان 
نيز در جهت انتخاب مد ايراني - اسلامي تغيير نكرده است و گواه اين ادعا 
همين كه هرگز مدهاي ارائه شده در جشنواره ها به توليد انبوه نرسيده اند. 
خواسته هاي مردم و به خصوص نسل جوان نش��ان مي دهد اكثر ايرانيان 
طرح ها و آثار س��رزمين خود را ب��ه ديگر ملل ترجي��ح مي دهند ولي چرا 
در زمان انتخاب لباس خود به س��مت مدل هاي غربي و بيگانه مي روند؟ 
مدل هايي كه ن��ه با عرف جامع��ه هماهنگند و نه با آنچه در ش��رع بر آنها 

تأكيد شده است. 
براي يافتن جواب سؤالات فوق نياز نيست خيلي راه دوري برويم زيرا اكثر 
صاحبنظران در اين زمينه به موضوع مشتركي اش��اره مي كنند و آن هم 

سرمايه گذاري است كه متأسفانه در ايران به آن توجه نمي شود. 
در تمام دنيا، صنعت مد، نيازمند سرمايه گذاري است و اكثر كشورهايي كه 
در عرصه بوتيك حرفي براي گفتن دارند س��رمايه گذاران بزرگ از جريان 
مد حمايت مي كنند در حالي كه كه اي��ران، دولت بودجه چنداني را به مد 

اختصاص نمي دهد و در بدنه سياستگذاران هم چند دستگي وجود دارد. 
در كنار سرمايه گذاري ها، فرهنگ سازي و تبليغ روي طرح هاي ايراني گام 
ديگري اس��ت كه مي تواند كفه بازار مصرف را به سمت نمادها و توليدات 
داخلي سنگين تر كند. اوايل دهه ۸0 بود كه طراحان از نمادها و نشان  هاي 
ايراني استفاده كردند و اين كار آنان مورد استقبال مخاطبان قرار گرفت اما 
تعداد كس��اني كه از اين طرح ها و لباس ها استفاده مي كنند محدود است 
چراكه هركاري براي به نتيجه رسيدن، به فرهنگ سازي احتياج دارد و در 
كشور آن گونه كه بايد و شايد به فرهنگ سازي در اين زمينه پرداخته نشد. 
از طرف ديگر اختلاف سليقه در بين دولتمردان و تصميم گيرندگان حوزه 
مد و لباس باعث شده تا مصرف كننده  در يك برزخ و بلاتكليفي سرگردان 
باش��د. به عنوان مثال بعد از برگزاري هر جشنواره، منتقدان زيادي سر بر 
مي آورند كه چرا براي چنين كارهاي بيهوده اي س��رمايه گذاري مي شود. 
گروهي نيز طرفدار جش��نواره هاي حجاب و عفافند و به تعداد مخاطبان 
محدود آنها فكر نمي كنند. عده اي نمايش زنده لباس براي بانوان را جايز 
مي دانند و تعدادي از بن با آن مخالفند. البته نبايد برخي مس��ئولان را كه 
از بيخ با خود مد مش��كل دارند، از قلم انداخت. حال با اين شرايط نه تنها 
حاضران در اين صنف نمي دانند چه بايد بكنند بلكه سرمايه داران بزرگ هم 

از وارد كردن سرمايه هايشان به اين عرصه پرهيز مي كنند. 
در چنين ش��رايطي ايرانياني كه روزگاري لباس هايش��ان گواه فرهنگ و 
تاريخ و اصالت شان بود، چيزي به تن مي كنند كه بعضاً هموطنان شان هم 

از ديدن شان شرم مي كنند. 
وقتي كشوري كه جزو بزرگ ترين توليدكنندگان و صادركنندگان پارچه 
بود، امروز پارچه مورد نياز براي توليد پوشاك شهروندانش را كشورهايي 
چون چين، هند، تركيه و مالزي تأمين مي كنند، حتماً در كنار اين پارچه ها 
ژورنال ها و عكس هايي هم وارد مي ش��ود كه نش��ان دهد هر پارچه به چه 

لباس هايي و با چه طرح و مدي قابل تبديل است. 
به هر حال اگر امروز براي ساماندهي مد و لباس جامعه كاري صورت نگيرد 
تا لباس��ي هماهنگ با موازين اس��لامي و هويت فرهنگي ايرانيان توليد و 
به دس��ت مصرف كننده برس��د، حتماً فردا آنقدر دير خواهد شد كه ديگر 

تقاضايي براي آنها نباشد. 

زهرا چيذري
   گزارش  يك

علی خدايی بيجاری
   گزارش  ۲

محمدرضاهاديلو

انگلي�س رتب�ه  و  اي�ران 
دوم موفقي�ت در كنت�رل 
بيماري ه�اي غيرواگي�ر را 
به خود اختص�اص داده اند و 
اين پيشرفتي بزرگ به شمار 
مي رود. اين در حالی ا ست كه  
كاهش مصرف نمك، مصرف 
به موقع دارو و مشاوره براي 
بيماران نيز از بار بيماري هاي 
غيرواگير در كشور مي كاهد

حاض�ر  ح�ال  در  كس�ي 
نمي تواند در كش�ور مجوز 
عرضه قلي�ان بگي�رد و در 
واق�ع هيچ مج�وز جديدي 
ب�راي را ه ان�دازي مراك�ز 
عرضه قليان ارائه نمي شود 
و در صورت�ي ك�ه خ�لاف 
اي�ن موض�وع انج�ام گيرد 
مراج�ع قانون�ي ب�ا جديت 
ب�ا آنه�ا برخ�ورد می كنند


